
آلودگیهوامرگهایزودرسمیآورد
 مسعود یونسیان، استاد اپیدمیولوژی دانشگاه علوم 
پزشکی تهران در رابطه با آمارهای مرگ و میر منتسب 
به آلودگی هوا، گفته: برخلاف مرگ و میرهای کرونا یا 
مرگ های ناشی از یک علت خاص که شمارش می شوند، 
مرگ های ناشی از آلودگی هوا محاسبه می شوند، این 
بدین معنی است که به ازی یک واحد آلودگی هوا، یک 
تعداد مشخص به مرگ و میر افزوده می شود، به طور مثال 
اگر 10 واحد به شاخص آلودگی هوا افزوده شود، تعداد 
مرگ و میر را در آن 10 واحد ضرب می کنیم.او افزوده: 
موضوع دیگر این است که وقتی می گوییم افرادی در اثر 
علت مشخص فوت شده اند، می توان به صورت مستقیم 
از آنها نام برد، اما مرگ های در اثر آلودگی هوا را نمی توان 
به صورت مستقیم شناسایی کرد چرا که ما بر اساس یک 
سری محاسبات به این تعداد رسیده ایم. مرگ ها قطعی بوده 
و اگرچه آنها را به آلودگی هوا منتسب کرده ایم، اما یک به 
یک شمارش نکرده ایم، بلکه بر اساس محاسبات و بر اساس 
نتایج مطالعات قبلی و انتظاراتی است که بر اساس افزایش 
یا کاهش شاخص ها برآورد می کنیم.مدیر گروه پژوهشی 
روش شناسی مطالعات و تحلیل داده های پژوهشکده محیط 
زیست دانشگاه علوم پزشکی تهران اظهار کرده: وقتی مرگ ها 
را محاسبه می کنیم، نمی توان دقیق آنها را شمارش کرد و از 
سوی دیگر یک عدم قطعیت نیز در آن وجود دارد به این علت 
که ممکن است طرز محاسبه آلایندگی هوا متفاوت باشد. 
مثلا داده هایی که از ایستگاه های سنجش آلودگی هوای 
شرکت کنترل کیفیت هوای تهران اخذ می شود با داده هایی 
که از ایستگاه های سازمان محیط زیست اخذ می کنیم 
ممکن است متفاوت باشد و این ایستگاه ها امکان دارد در 
جاهای متفاوتی باشند و غلظت های متفاوتی از آلودگی 
را ثبت کنند. از سوی دیگر یک نفر ممکن است، میانگین 
آلودگی را بر مبنای جمع میزان آلودگی ایستگاه ها تقسیم بر 
تعداد ایستگاه  محاسبه کند و یک فرد دیگر ممکن است بر 
اساس یک مدل آماری دیگر این آمارها محاسبه کند.او تأکید 
کرده: در نتیجه شیوه های محاسبه، وزن داده ها و ضرایبی 
که بر اساس آن محاسبه را انجام می دهیم کاملا در نتایج 
دخیل هستند لذا اینکه نهادی قبلا تعداد این مرگ ها را در 
پایتخت سالی 4 هزار نفر و نهادی دیگر در یک سال دیگر 6 
هزار نفر محاسبه کرده است را لزوما نمی توان به آن افزایش 
آمار مرگ های انتسابی گفت، چرا که این ممکن است ناشی 
از تغییر پارامترهایی باشد که ما برای محاسبه این مرگ های 
انتسابی به کار برده ایم.استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران در 
ادامه با بیان اینکه در علم سلامت اصطلاحی به نام دروکردن 
وجود دارد، گفته: همانطوری که در یک مزرعه داس بر 
می داریم تا گندم دروکنیم، معمولا دسته ها و خوشه های 
بلندتر و بزرگتر درو می شوند، خوشه هایی که در سطحی 
پایین تر از داس ما قرار دارد درو نمی شوند، لذا آلودگی هوا هم 
یک انسان جوان سالم و قبراق را نمی کشد. آلودگی موجب 
فوت زودرس می شود و مثلا یک فردی یک بیماری زمینه ای 
قلبی و تنفسی دارد و اگر قرار بود که مثلا تا 10 سال دیگر 
زنده باشد در اثر این آلودگی هوا مرگ او زودتر رخ خواهد داد. 
لذا افرادی در اثر آلودگی هوا فوت می کنند که انتظار داشتیم 
در یک آینده نزدیک فوت کنند و اکنون به دلیل آلودگی هوا 
مرگ آنها جلو افتاده است.او ادامه داد: معمولا افرادی که در 
مرز سلامت خود با بیماری قرار دارند، بیشتر احتمال دارد 
که آلودگی هوا موجب مرگ آنها شود. در صورتی که غلظت 
آلودگی افزایش پیداکند مانند اتفاقی که در 1962 در لندن 
رخ داد و غلظت آلودگی 100 برابر شد و در نتیجه تعداد بسیار 
زیادی از افراد فوت کردند که هیچگونه بیماری زمینه ای 
نداشتند. در زمانی که غلظت  آلایندگی زیاد نیست معمولا 
افرادی فوت می کنند که دچار بیماری زمینه ای هستند و 
ممکن است علت نهایی و مستقیم مرگ  آلودگی هوا نباشد. 
این موضوع در مورد کرونا و عفونت بیمارستانی نیز وجود 
دارد.به گفته او: کارکردن با داده های بهداشتی ظرایف خود 
را دارند و اگر کسی به این ظرایف واقف نباشد، ممکن است 
نتایج درستی حاصل نشود. با این حال این نتایج محاسباتی 
که در مورد مرگ های منتسب به آلودگی هوا وجود دارد به 
واقعیت نزدیک است و از سوی دیگر عدد عجیبی هم نیست. 

مناطق  در  تونل  و حفر   جاده سازی 
کوهستانی یکی از عمده نگرانی های فعالان 
محیط زیست و انجمن های دوستدار طبیعت 
از گذشته تا کنون بوده و هست. نگرانی هایی 
که در پی قتل عام درختان جوان و کهنسال 
به بهانه انجام پروژه های ملی همواره نادیده 
گرفته می شود. یکی از این مناطقِ در خطر که 
به نام جاده سازی و حفر تونل در حال حاضر 
به شدت نیازمند مراقبت و نگهداری است، 
بخش کوهستانی استان خوزستان در حوزه 
شهرستان های ایذه و دزپارت است. اخیرا یک 
عضو فراکسیون محیط زیست مجلس در 
رابطه با آخرین وضعیت جنگل های زاگرس 
گفته: تا امروز حدود 1.5 میلیون هکتار یعنی 
یک چهارم جنگل های زاگرس از بین رفته 
است. شیوا قاسمی پور، عضو فراکسیون 
محیط زیست مجلس شورای اسلامی در 
رابطه با آخرین وضعیت جنگل های زاگرس 
نیز گفت: تا امروز حدود 1.5 میلیون هکتار 
یعنی یک چهارم جنگل های زاگرس از 
بین رفته است، که این موضوع در نتیجه 
عوامل مختلفی مانند آتش سوزی، کرم های 
بلوط خوار و تهیه زغال و… بوده است. او به 
آتش سوزی جنگل اشاره کرده و گفته: در 
موضوع آتش سوزی های زاگرس متأسفانه 
دسترسی به برخی از مناطق در زمان حادثه 
بسیار سخت است. یکی از معضلات ما در این 
مناطق کمبود امکاناتی مانند بالگردهای 

اطفای حریق است که هم موجب جانباختن 
افراد شده و هم اینکه موجب از بین رفتن 

منابع ملی شده است. 
  نظاره مرگ گونه های گیاهی

به گزارش ایلنا از خوزستان، چوب برُها، 
قاچاقچیان زغال، دامداران، سدسالاران، 
کارخانه داران، ویلاسازان و مردم محلی 
و امراض مختلف گیاهی در طی سال ها 
امان درختان بلوط و گونه های مختلف 
گیاهی در بخش های وسیعی از زاگرس 
را بریده اند و خواب خوش را از چشم 
دوستداران طبیعت گرفته و این کُشت و 
کُشتار همچنان ادامه دارد. در تازه ترین 
گزارش هایی که به دست خبرنگار ایلنا در 
استان خوزستان رسیده، نشان می دهد که 
برخی از شرکت های راه سازی در منطقه 
چهارده در حوزه شهرستان دزپارت اقدام 
به نسل کشی درختان بلوط کرده و چندان 
توجهی به نگرانی های عمومی نمی کنند. در 
همین باره برخی از اهالی محلی و کشاورزان 
و زمین داران منطقه چهارده طی تماس 
با ایلنا گفتند: تخریب منابع طبیعی و 
سرمایه های ملی به بهانه جاده سازی و حفر 
تونل به زودی زاگرس را به نابودی می کشاند 
و باید از آن زاگرس زیبا برای همیشه 
خداحافظی کرد. ما مشکلی با فعالیت قانونی 
و کارهای عام المنفعه نداریم. اما قرار نیست 
به بهانه انجام چنین پروژه هایی کمر به 

نابودی محیط زیست و طبیعتی ببندیم که 
زندگی آدم های بسیاری در این منطقه به 
وجود آن بسته است. سدسازان کم بلا سر 
زاگرس آوردند، حالا نوبت به جاده سازان 
است. یکی از اهالی چهارده می گوید: سه 
شرکت راه سازی در مسیر شهرستان ایذه 
به کارون ۳ در حوزه شهرستان دزپارت با 
احداث ۳200 متر تونل و 4 کیلومتر راه 
در مسیر خود در محدوده روستای چهارده 
به دلیل ناتوانی مسئولین محلی و عدم 
نظارت مقامات استانی شبانه روز به وسیله 
دیگر  و  بلدوزر  لودر،  دستگاه  چندین 
ابزارهای تخریبی در حال خفه کردن و 
کشتن درختان بلوط و گونه های مختلفی 
از گیاهان خاص حوزه زاگرس هستند که 
در این میان با توجه به کشتار بخش عظیمی 
از درختان جوان و کهنسال، راه برای چوب 
برُان و قاچاقچیان هموار شده است. این 
شهروند می افزاید: شرایط اهالی منطقه 
چهارده با توجه به تخریب های صورت گرفته 
به گونه ای است که تمامی راه ها به مناطق 
بالادست از بین رفته و دیگر مانند گذشته 
امکان رفت و آمد به مراتع، چراگاه ها، باغ ها 
و زمین های اجدادی ما وجود ندارد و برای 
رفع چنین مشکلاتی بارها به ارگان ها و 
سازمان های بسیاری نامه نوشته و پیگیری 
کرده ایم. او در ادامه می گوید: شرکت های 
فعال در منطقه متأسفانه نه تنها درختان 

و طبیعت ما را دارند از بین می برند، بلکه 
با سرازیر کردن سنگ های ریز و درشت 
و خاک آهکی در زمین های کشاورزی به 
نابودی مراتع ما کمربسته اند. این در حالی 
است که برخی از پیمانکاران این پروژه ما را 
تهدید به بازداشت نیز می کنند. در همین 
رابطه مجید رحمانی سرپرست فرمانداری 
دزپارت ضمن تأیید قطع درختان بلوط 
در جریان این پروژه، ، گفته: تفاهم نامه ای 
میان شرکت زیرساخت به عنوان کارفرمای 
این پروژه با اداره کل منابع طبیعی منعقد 
شده است و طی یک نامه به این شرکت ها 
مجوزهای لازم برای قطع برخی از درختان 
بلوط داده شده است که شرکت های مذکور 
در قبال قطع این درختان باید خسارت های 
مالی را به حساب منابع طبیعی و خزانه ملی 
واریز کنند. او افزوده: هیچ راه دومی وجود 
نداشت و باید این درختان قطع می شدند. در 
همین خصوص جلسات متعدد برگزار شد و 
هماهنگی های لازم صورت گرفت که نهایتا 
مدیرکل منابع طبیعی طبق شرایطی به این 
شرکت ها مجوزهای لازم را داد. سرپرست 
فرمانداری دزپارت بیان کرده: در خصوص 
بحث خاک برداری و گفته های اهالی منطقه، 
شخصا بازدیدهای میدانی داشته ام و قرار 
بر این شد که خاک های موجود توسط 
پیمانکار حمل شود و در نقطه ای مشخص 
و با نظارت منابع طبیعی تخلیه گردد. در 
زمان پیمانکاران پیشین، خاک هایی ریخته 
شده بود که پیمانکاران فعلی قول جمع آوری 
آنها را داده اند. کمااینکه مقداری خاک در 
دره خالی شده و قرار بر این شد که پس از 
بررسی های صورت گرفته، در صورتی که 
کشاورز یا زمین داری زیان دید، خسارت 
به آنها پرداخت شود. علی کیانی مسئول 
منابع طبیعی دزپارت نیز، گفته: نمی شود 
که جلوی یک پروژه ملی را گرفت و اجازه 
کار نداد، اما در اجرای این گونه پروژه ها 
بدون شک قطع درختان و مرگ گونه های 
گیاهی صورت می گیرد و غیرقابل انکار است 
و نمی شود جلوی این کار را گرفت. کمااینکه 
ما تذکر داده ایم و قرار شده است که از فردا 
خاک های استخراجی را به مکان دیگری 
منتقل کنند و برای خاک های از پیش ریخته 
شده نیز اقدامات قضائی انجام داده ایم. او 
افزوده: از آغاز این پروژه مخالفت هایی بوده 
و تلاش هایی هم صورت گرفت؛ اما امکان 
توقف وجود نداشت. کمااینکه پس از این 
پروژه باید منتظر آغاز به کار خط راه آهن 

نیز باشیم.  
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برایپیروز
گفته  زیست،  محیط  سازمان  رئیس   
»امیدواریم یک روز پیروز را در منطقه توران 
رها کنیم. او توضیح داده که »درحال رایزنی 
برای جفت یابی امید هستیم.« علی سلاجقه 
در حاشیه جلسه روز چهارشنبه هیات دولت 
در جمع خبرنگاران با اشاره به وضعیت پیروز 
توله یوز ایرانی، گفت: وضعیت یوز خوشبختانه 
وضعیت مناسبی است . این یوز باید جنگنده 
شود که امیدواریم یک روز در منطقه توران 
رهایش کنیم، چون این یوز دست پروده انسان 
است و باید بیاید و در شرایط طبیعی قرار گیرد 
و به خوی درندگی برسد. رئیس سازمان محیط 
زیست درباره امید تک  درنایی که از سیبری 
آمده است، بیان کرد: دیدید که در تالاب 
انزلی می رود و می آید و داریم با کشورهایی 
که جفت آن را داشته باشند، رایزنی می کنیم 
تا آن را تامین کنیم. با وزارت راه و شهرسازی 
مکاتبه داشته ایم تا تمامی معابری که در آن 
حیات وحش وجود دارد، توری کشی شود و هم 
معابری که باید برای حیات وحش کارش انجام 
شود، در دستور کار قرار گیرد و نمونه عینی 
آن هم در منطقه توران است که دارد اجرایی 
می شود. او ادامه داد: برای حیات وحش کشور 
در شرایط خشکسالی تامین علوفه با مشکل 
مواجه می شود که در مناطق مسکونی ما برای 
اولین بار بیمه خسارت را مصوب کردیم که 
باغ ها و اراضی مردم که در نتیجه حضور حیات 
وحش خسارت می بیند کاملًا این خسارت به 

آنان پرداخت شود.  

برخورداریازفرهنگاصیل
ایرانیدرپیوندمدرسهومسجد

 دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر 
کشور واگذاری مدیریت مدارس به مردم 
در قالب محلات مسجد محور را گام مهمی 
در آموزش و تربیت نسل کنونی منطبق با 
الگوهای فرهنگ غنی اسلامی و ملی برشمرد. 
به گزارش اداره کل روابط عمومی و امور 
بین الملل ستاد امر به معروف و نهی از منکر 
کشور؛ محمد صالح هاشمی گلپایگانی در 
آستانه سیزدهم آبان روز دانش آموز در تشریح 
این طرح گفت: تعداد زیادی از معتمدین 
و اساتید و معلمان فرهیخته و موفق در هر 
محله داریم که این افراد می توانند به عنوان 
هیات امنای مدارس انتخاب شوند و نظارت 
بر مدارس را به معتمدین محله در مساجد 
سپرد. او تصریح کرد: سرانه هزینه سالانه 
هر دانش آموز قریب به 8 میلیون تومان است 
و اگر دولت همین مبلغ را به هیات امنای 
مدارس که برگرفته از معتمدین و اساتید 
و معلمان فرهیخته هستند، پرداخت کند 
می تواند در بحث آموزش، خروجی بسیار 
بهتری داشته باشد. به اعتقاد این استاد حوزه 
و دانشگاه، این حرکت تحولی، مطمئناً گام 
مهمی در آموزش و تربیت این سرمایه های 
عظیم کشور منطبق با الگوهای فرهنگ 
غنی اسلامی و ملی است. گلپایگانی به سابقه 
تاریخی نقش مساجد در تعلیم و تربیت 
پرداخت و گفت: اهتمام به تعلیم و تربیت 
مردم یکی از اصلی ترین کارکردهای مساجد 
در دوران تمدن درخشان اسلامی حتی تا قبل 
از پهلوی بوده است. او افزود: با شکل گیری 
اولین مدرسه مسلمانان در مسجد، پیامبر 
گرامی اسلام)ص( می خواستند که مسجد 
به مرکز مهم آموزش در جامعه اسلامی 
تبدیل شود و فرمودند: »کسی که به منظور 
یاددادن یا یادگرفتن وارد مسجد می شود، 
مانند مجاهدی است که در راه خدا نبرد 
قرن های  گلپایگانی  هاشمی  می کند.« 
دوم و سوم هجری را درخشان ترین دوره 
فعالیت آموزشی مساجد دانست و افزود: 
در این دوران بود که دستاوردهای علمی و 
پیشرفت های فکری مسلمانان در مسائل 
مختلف شکل گرفت و تأثیر قابل ملاحظه ای 
در جهان برجای گذاشت. او با بیان اینکه 
ارتباط مستحکم نسل آینده کشور با مسجد 
و مفاهیم دینی در دوران تحصیل آینده 
درخشان تری برای جامعه رقم خواهد زد، 
افزود: در این صورت ناهنجاری ها، آسیب های 
اجتماعی و رفتار ضد ارزش کمتری را بین 
دانش آموزان شاهد خواهیم بود. گلپایگانی 
همین طور با اشاره به اینکه تصدی گری دولتی 
در مدارس تاکنون نتوانسته به اهداف تعیین 
شده دست پیدا کند، گفت: برخی از نقاط 
ضعف نظام آموزش و پرورش کنونی، از عدم 
احراز شایستگی کافی و انگیزه لازم بخشی 
از کادر آموزشی به دلیل گزینش نامناسب، 
ضعف در برنامه های درسی با گنجاندن دروس 
بی فایده و ضعف در تربیت دینی و علمی 
دانش آموزان ناشی می شود که در نتیجه 
خروجی علمی و فرهنگی مدارس دولتی 
مناسب نیست و متأسفانه در ناآرامی های 
اخیر وضعیت فرهنگی مدارس دولتی نسبت 
به غیردولتی بدتر بوده است. او با بیان اینکه 
محقق شدن تربیت اسلامی تنها با آموزش 
صرف در نهادهای آموزشی اتفاق نمی افتد 
بلکه نیازمند برخورداری دانش آموز از روح 
و فرهنگ اصیل دینی است، افزود: این مهم 
در پیوند مسجد و مدرسه حاصل می شود!او 
لازمه این کار را تقویت مساجد و سپردن 
اداره محله توسط مردم با محوریت این مراکز 

دینی برشمرد .

نگــــره

دیدگــــاه

روی خط آرمان ملی

 نگاهی به نسل کشی درختان بلوط زاگرس به بهانه جاده سازی

یک چهارم جنگل های زاگرس از بین رفته است
   

 رئیس انجمن آبزی پروی ایران با اشاره به لزوم کوچک 
کردن دریاچه ارومیه گفت: باید بپذیریم که هرگز نمی توان 
دریاچه ای به عظمت و عمق قبلی را داشت و باید تلاش کنیم 
که دریاچه کوچکتر اما باکیفیت تری داشته باشیم.دریاچه 
ارومیه روزهای خوبی را سپری نمی کند و درحال حاضر 95 
درصد مساحت آن خشک شده است. خشکی دریاچه ارومیه 
با وجود مبالغ گزافی که در قالب ستاد احیای دریاچه ارومیه 
هزینه شد، مورد بحث کارشناسان و مطالبه گری مردم قرار 
گرفته است. کارشناسان محیط زیست هشدار می دهند 
که خشکی دریاچه علاوه بر نابودی حیات وحش غنی این 
حوضه آبریز، خطر مهاجرت اقلیمی، طوفان های نمکی و 
...، را نیز ایجاد می کند.شامگاه سه شنبه برنامه تلویزیونی 
»طبیعت ۳60 درجه« که با حضور سعید شهند؛ مدیرکل 
محیط زیست آذربایجان غربی، بهداد چهره نگار؛ مسئول 
سابق ستاد احیای دریاچه ارومیه ، ناصر آق؛ رئیس انجمن 
آبزی پروی ایران و جعفر وحدت، سرپرست بهبود تولیدات 
گیاهی جهاد کشاورزی آذربایجان غربی به روی آنتن شبکه 
دو سیما رفت، به واکاوی احیای دریاچه ارومیه و عملکرد 
ستاد احیا پرداخت. نکته قابل توجه در این برنامه، عدم 
حضور نماینده ای از وزارت نیرو، مسئولین جدید ستاد احیا 
و نمایندگان مجلس که طرح تحقیق و تفحص از عملکرد 
ستاد احیا را تصویب کرده بودند,،علی رغم دعوت رسمی از 
آن ها بود.در ابتدای این برنامه بهداد چهره نگار؛ مسئول سابق 
ستاد احیای دریاچه ارومیه اظهار کرد: احیای دریاچه ارومیه 
موضوعی پیچیده و چندوجهی است؛ از نظر من برای بررسی 
چرایی احیا نشدن دریاچه ارومیه باید نگاه بلند مدت تری 
داشته باشیم به این معنا که چه زمانی دریاچه شروع به خشک 
شدن کرد. ما در ستاد احیا تا حدودی به اهدافی که برای 
خود تعیین کرده بودیم رسیدیم اما این اهداف به طور کامل 
محقق نشد.وی ادامه داد: ما در ۳0 تا 40 سال گذشته اراضی 
آبی حوضه آبریز دریاچه ارومیه را 200 هزار هکتار افزایش 
دادیم. در کنار این افزایش سطح زیرکشت، نوع الگوی کشت 
نیز تغییر کرد؛ اگر در گذشته عمدتاً کشت انگور را در باغات 
این حوضه آبریز داشتیم الان بیشتر کشت سیب و چغندر را 
داریم که آب بری بالایی دارند. این 2 مورد در کنار هم باعث 
شدند تا در گذر زمان میزانی آبی که به دریاچه می رسد کم 
شود و شرایط فعلی دریاچه رقم بخرد.چهره نگار با بیان اینکه 
شرایط آرمانی دریاچه ارومیه، تراز 1278 و ۳0 میلیارد 
مترمکعب آب دیگر قابل برگشت نیست، گفت: بر اساس 
مطالعات تراز آب دریاچه باید حدود 1274 باشد که در این 

تراز ما حدود 14 میلیارد مترمکعب آب لازم داریم و تمام 
برنامه ریزی ها برای رسیدن به این هدف گذاری است.وی 
تصریح کرد:  حقابه مورد نیاز دریاچه ۳.4 میلیارد است که باید 
از قسمت  های مختلف تعیین شود، 62۳ میلیون از این مقدار 
باید از طریق انتقال از زاب مهیا شود، از محل رودخانه های 
طبیعی 1.4 میلیارد در سال باید تأمین شود که ما توقع داریم 
انجام شود. یک میلیارد مکعب هم باید از محل صرفه جویی 
در مصرف آب کشاورزی تأمین شود که در این زمینه 
پایلوت های موفقی انجام شده که می تواند با مصرف آب کمتر 
درآمد بیشتری نیز ایجاد کند.چهره نگار گفت: وزارت نیرو  
حقابه دریاچه را همیشه از محل سدها پرداخت می کند اما 
مشکلی که ما داریم، این است که در مسیر رسیدن به دریاچه 
آب دزدیده می شود و مقدار آبی که به دریاچه می رسد، 
بسیار کمتر از آب رهاسازی شده است. ما باید آب را به موقع 
به دریاچه برسانیم و اگر این کار را نکنیم امیدی به احیای 
دریاچه نیست.در ادامه برنامه سعید شهند؛ مدیرکل محیط 
زیست آذربایجان غربی با اشاره به پیگیری ساخت 2 سد نازلو 
و لیلان چای در حوضه آبریز دریاچه ارومیه اظهار کرد: بر 
اساس مصوبات ستاد احیای دریاچه ارومیه هرگونه سدسازی 
در حوضه آبریز دریاچه ارومیه ممنوع است و ساخت 2 سد 
مذکور نیز متوقف شده وهیچ برنامه ای برای ادامه کار آن ها 
وجود ندارد.وی تأکید کرد: ما هیچ فشاری از هیچ نهادی را 
اگر در مخالفت با روند احیای دریاچه باشد قبول نمی کنیم 

و کار خود را انجام می دهیم. زمانی که رئیس جمهور محترم 
تأکید کردند که هر توسعه ای فرع بر محیط زیست است، 
جایگاه حفاظت از محیط زیست برای همه مسئولان و همه 
دستگاه ها مشخص شد و سازمان محیط زیست نیز بنابر 
وظیفه ملی خود با برنامه هایی که در راستای احیای دریاچه 
نباشد مقابله می کند.شهند درخصوص اراضی تحت مدیریت 
سازمان در قالب پارک ملی دریاچه ارومیه، تصریح کرد: حتی 
یک سانتی متر از این اراضی را اجازه ندادیم تغییرکاربری 
دهد و حفاظت از این زمین ها را علیرغم خشک شدن ادامه 
می دهیم.وی بیان کرد: در سال آبی گذشته یک میلیارد و 10 
میلیون مترمکعب آب وارد دریاچه ارومیه شده که این مقدار 
یک سوم نیاز آبی دریاچه ارومیه بوده است. در همین حال 
2 میلیارد و 60 میلیون مترمکعب تبخیر آبی داشته ایم. در 
حال حاضر پشت سدهای حوضه آبریز دریاچه ارومیه کمتر 
از یک میلیارد مترمکعب آب وجود دارد و اگر تمام این آب نیز 
رهاسازی شود، کفاف دریاچه را نمی دهد.شهند اظهار کرد: 
برنامه های ستاد احیا در 2 بخش مهم آب و کشاورزی تعریف 
شده است. از نظر من کلید نجات دریاچه در دست وزارت 
جهاد کشاورزی است و باید الگوی کشت و الگوی مصرف آب 
کشاورزی اصلاح شود. در 5 سال گذشته حدود 48 هزار هکتار 
اراضی زیرکشت در حوضه آبریز ارومیه اضافه شده و هر هکتار 
زمین کشاورزی سالانه به 9 هزار مترمکعب آب نیاز دارد. 
بیش از 4 میلیارد مترمکعب آب در این 5 سال صرف افزایش 
کشاورزی در این حوضه آبریز شده است.در ادامه برنامه ناصر 
آق؛ رئیس انجمن آبزی پروی ایران در رابطه با انتقال آب به 
دریاچه ارومیه اظهار کرد: سال 1۳92 کنفرانسی در راستای 
بررسی طرح های احیای دریاچه برگزار شد و متخصصین از 
کشورهای مختلف در این کنفرانس حضور پیدا کردند. در این 
کنفرانس یکی از مسائلی که مطرح شد موضوع انتقال آب 
حوضه به حوضه بود که کلیه حاضرین در این کنفرانس با این 
طرح مخالفت کردند.وی ادامه داد: با این وجود با انتقال آب از 
زاب به این دلیل که در فاصله نزدیکی از دریاچه ارومیه بود، به 
این شرط که هزینه بر نباشد، موافقت شد. متأسفانه هنوز این 
انتقال آب انجام نشده و به نتیجه نرسیده است.آق بیان کرد: 
ورود آب به دریاچه باید به نحوی باشد که تبخیر کاهش پیدا 
کند؛ به همین دلیل ما کوچک کردن خط دریاچه را پیشنهاد 
کردیم و گفتیم که دریاچه باید از سمت غرب کوچک شده و 
به صورت فازبندی احیا شود. باید بپذیریم که هرگز نمی توان 
دریاچه ای به عظمت و عمق قبلی را داشت و باید تلاش کنیم 

که دریاچه کوچکتر اما باکیفیت تری داشته باشیم. 

 شرایط آرمانی »دریاچه ارومیه« دیگر قابل برگشت نیست

 باید دریاچه را کوچک کنیم! 

قصابی
برخي از قصابي ها دور از چشم مشتریان مخلوطي از سنگدان 
مرغ و چیزهاي دیگري را چرخ مي کنند و به عنوان گوشت 
چرخ کرده به فروش مي رسانند و مردم هم به علت عدم اطلاع از 
کیفیت گوشت ها و به دلیل اینکه کمی ارزانتر است آن را مصرف 
مي کنند. از مسئولان درخواست داریم که سری به این مغازه ها 

بزنند تا از این کارها جلوگیری شود. 
کمالی از تهران 

ترافیک
از میدان بهمن تا پل امام خمینی)ره( نواب آنچنان ترافیک 
سنگینی بود که دقیقا یک ساعت و نیم طول کشید تا به تونل 
توحید برسیم ولی در این حدود مامورهای راهنمایی و رانندگی 
در این مسیر هستند ولی هیچ راه حلی برای این مشکل انجام 
نمی دهند. اصولا باید در این روزها ماموران راهنمایی رانندگی 
کاری کنند که مردم به این ترافیک های سنگین و قفل شدن 

خیابان ها برخورد نکنند. 
اسلامی از تهران

بوفهدانشگاه
  قیمت مواد غذایي در بوفه هاي دانشگاه آزاد دو برابر قیمت 
درخارج از دانشگاه است و دانشجویان مجبورند که از این بوفه ها 
خرید کنند. مسئولین دانشگاه ها در این زمینه لازم است که 

نظارت داشته باشند. 

حسینی از تهران 


